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  تقویت همکاری های نفتی ایران و عراق با 
امضای تفاهم نامه های جدید

وزی��ر نف��ت ایران و معاون نخس��ت وزیر ع��راق در امور انرژی 
در دیداری رس��می بر توس��عه همکاری های مشترک در حوزه 
نفت و گاز تأکید و تفاهم نامه هایی در زمینه تبادل تخصص و 

سرمایه گذاری امضا کردند.
به گزارش گروه اقتصادی به نقل از وزارت نفت، محسن پاک نژاد 
و حیان عبدالغنی السواد ضمن بررسی چشم اندازهای همکاری 
مش��ترک، درباره س��ازوکارهای گسترش تعاملات دوجانبه در 
بخش ه��ای مختل��ف صنعت نفت و گاز به رایزنی پرداختند. در 
ادامه این گفت وگوها، تفاهم نامه ها و توافق نامه هایی در زمینه 
تبادل متخصص، سرمایه گذاری و اجرای پروژه های مشترک 
با هدف تأمین منافع متقابل امضا شد. وزیر نفت عراق با اشاره 
به پروژه های س��رمایه گذاری نویدبخش در این کش��ور اظهار 
ک��رد: ع��راق برای دس��تیابی به خودکفایی در تولید مش��تقات 
نفت��ی ت��لاش می کند و خواهان توس��عه همکاری های فنی و 
س��رمایه گذاری با جمهوری اس��لامی ایران است. پاک نژاد نیز 
ضمن قدردانی از اس��تقبال گرم مقام های عراقی و اش��اره به 
عمق روابط فرهنگی و تاریخی میان دو ملت، بر اهمیت تداوم 
و گس��ترش همکاری ه��ای دوجانبه در هم��ه زمینه ها به ویژه 

صنعت نفت و انرژی تأکید کرد.

بانک ها از افزایش سقف تسهیلات مسکن 
حمایت کنند

رئیس کمیسیون عمران مجلس از بانک ها خواست از پیشنهاد 
وزارت راه و شهرس��ازی بابت افزایش س��قف تسهیلات بانکی 
و تس��هیلات ودیعه مس��کن حمایت کرده و همراهی بیشتری 
با این وزارتخانه در اقدامات حمایتی داش��ته باش��ند. به گزارش 
گروه اقتصادی از وزارت راه و شهرس��ازی، محمدرضا رضایی 
کوچی با اش��اره به برگزاری دومین ش��ورای عالی مس��کن، از 
فرزانه صادق وزیر راه و شهرس��ازی به عنوان دبیر این ش��ورا 
بابت پیگیری و برگزاری آن تش��کر و ابراز امیدواری کرد این 
اراده وزارت شهرسازی توسط بانک ها و اعضای شورای عالی 
مسکن محقق شود. وی افزود: انتظار می رود بانک ها حمایت 
بیشتری از پیشنهاد وزارت راه و شهرسازی بابت افزایش سقف 
تس��هیلات بانکی، تس��هیلات ودیعه مس��کن و سایر اقدامات 
حمایتی داشته باشند. رئیس کمیسیون عمران مجلس با بیان 
اینکه »وام ۶۵۰ میلیون تومانی پاسخگوی افزایش هزینه های 
س��اختمان نیس��ت«، تاکید کرد: انتظار ما در مجلس ش��ورای 
اس��لامی افزایش این وام به ۸۰۰ میلیون تومان نه تنها برای 
ساخت مسکن، بلکه برای ودیعه مسکن مردم است که تابستان 
را پیش رو دارند. مردم در آس��تانه تابس��تان و فصل اجاره قرار 
دارند اما هنوز وام ودیعه مس��کن تعیین تکلیف نش��ده اس��ت و 
بانک ها همراهی لازم را ندارند. وی با بیان اینکه »کمیسیون 
عمران مجلس شورای بر این اعتقاد است که باید ۲۰ درصد کل 
تس��هیلات به حوزه مس��کن اختصاص داده شود«، خاطرنشان 
کرد: اگر تخلف بانک ها محرز شود به عنوان ترک فعل به قوه 
قضائیه معرفی می شود و سازمان امور مالیاتی موظف به دریافت 

مالیات مستقیم از بانک ها است.

بررسی توسعه راه آهن خواف- هرات در سفر 
هیات ایرانی به افغانستان

هیات��ی متش��کل از مقام��ات وزارت راه و شهرس��ازی، وزارت 
امور خارجه و اس��تانداری خراس��ان جنوبی با هدف بررس��ی 
ظرفیت ه��ای حمل ونق��ل، رف��ع موان��ع ترانزیت و گس��ترش 
فعالیت های اقتصادی، به افغانس��تان س��فر کردند. به گزارش 
گ��روه اقتص��ادی از وزارت راه و شهرس��ازی، هیاتی بلندپایه از 
ایران به ریاست معاون برنامه ریزی و مدیریت منابع وزارت راه 
و شهرسازی برای بررسی ظرفیت های ترانزیتی، به ویژه توسعه 
راه آهن خواف- هرات و گس��ترش همکاری های حمل ونقلی 
و عمرانی، توس��عه تجارت و رفع موانع ترانزیت به افغانس��تان 
س��فر کرد. یکی از برنامه های این هیات که متش��کل از معاون 
برنامه ریزی و مدیریت منابع وزارت راه و شهرس��ازی، معاون 
اقتصادی وزیر خارجه و استاندار خراسان جنوبی است، بررسی 
مش��کلات و ظرفیت ه��ای خ��ط آهن خ��واف - هرات و محور 
ماهی رود به فراه اس��ت. س��ید عبدالله ارجائی معاون وزیر راه 
و شهرس��ازی در تبیین برنامه های این س��فر گفت: بر اس��اس 
قانون باید میزان ترانزیت از کش��ور به ۴۰ میلیون تن در س��ال 
افزای��ش یاب��د و ای��ن مهم بدون توجه کافی به همس��ایگان و 
تکمیل کریدورهای ش��رق به غرب و ش��مال به جنوب ممکن 
نیس��ت. ارجائی اضافه کرد: افغانس��تان نیاز به ارتباط با اروپا و 
اتص��ال ب��ه آب های آزاد دارد که جمهوری اس��لامی می تواند 
با اس��تفاده از این فرصت، زمینه های مناس��بی برای ارزآوری 
کشور فراهم آورد. معاون وزیر راه و شهرسازی توضیح داد: در 
این سفر سعی کردیم برای فعالیت بخش خصوصی ایرانی در 

افغانستان زمینه لازم را فراهم کنیم .

تشکیل مناطق آزاد مشترک ایران و ترکیه
دبیر ش��ورای عالی مناطق آزاد از تش��کیل کارگروه ویژه حل 
مشکل طرح های بلاتکلیف ۱۵ ساله مناطق آزاد خبر داد. رضا 
مسرور  از پیگیری تشکیل منطقه آزاد مشترک با کشور ترکیه 
خبر داد و گفت: کارگروه مشترک ایران و ترکیه باید به صورت 

فعال این موضوع را پیگیری کند. 

اخبار کوتاه

اقتصادی

وضعیتمنابعآبینگرانکنندهاستتعیینسقفتسهیلاتفردیاجارهبرعهدههیئتعالیبانکمرکزیاست
 مدیرکل دفتر اقتصاد مس��کن وزارت راه و شهرس��ازی تعیین س��قف تس��هیلات 
فردی اجاره را در اختیار هیئت عالی بانک مرکزی دانست و گفت: این هیات بر 
اساس پیشنهادات و اجماع کارشناسی وزارت راه و شهرسازی و قوانین بالادستی 
این نرخ را تعیین می کند. به گزارش گروه اقتصادی از  وزارت راه و شهرسازی، 
نرگس رزبان تعیین س��قف تس��هیلات فردی اجاره را در اختیار هیئت عالی بانک 
مرکزی دانس��ت و گفت: این هیات بر اس��اس پیش��نهادات و اجماع کارشناس��ی 
وزارت راه و شهرسازی و قوانین بالادستی این نرخ را تعیین می کند. وی با اشاره 

به نشس��ت اخیر ش��ورای عالی مس��کن اظهار کرد: تعیین س��قف های فردی تسهیلات ودیعه مسکن در همه موارد 
بسته جدید استیجار، به هیئت عالی بانک مرکزی واگذار شده است. با این حال، این هیئت در تصمیم گیری های 
خود از پیش��نهادات کارشناسی ش��ده وزارت راه و شهرس��ازی بهره خواهد گرفت و تمامی تصمیمات با در نظر 
گرفتن قوانین بالادس��تی از جمله قانون بودجه، قانون س��اماندهی بازار زمین، مس��کن و اجاره بها و س��ایر مقررات 
مرتبط اتخاذ خواهد ش��د. رزبان با اش��اره به صحبت های وزیر راه و شهرس��ازی در گفت وگوی ویژه خبری گفت: 
وزی��ر راه و شهرس��ازی نی��ز در ای��ن گفت وگ��و تأکید کرد که هر نهاد باید صرف��اً در چارچوب اختیارات قانونی خود 

اقدام به تصویب تصمیمات کند. 

دبیر کمیته ملی سدهای بزرگ ایران گفت: افزایش ساختمان سازی و کشاورزی 
در بالادس��ت رودخانه ها از جمله رودخانه های طالقان، لتیان، جاجرود و … در 

حال گسترش است که شرایط آبی تهران را وخیم تر می کند.
 به گزارش گروه اقتصادی به نقل از وزارت نیرو، محس��ن موس��وی خوانس��اری 
دبیر کمیته ملی سدهای بزرگ ایران با بیان اینکه به دلیل تغییرات اقلیمی مقدار 
آب تجدید پذیر کش��ور، ثابت یا رو به کاهش اس��ت، گفت: این روند به گونه ای 
است که در هر سال یک تا ۲ درصد آب تجدید پذیر کشور روند کاهشی را ثبت 

می کند. دبیر کمیته ملی س��دهای بزرگ ایران افزود: از طرفی همین ش��رایط و تغییرات اقلیمی با افزایش میزان 
گرمایش هوا همراه ش��ده اس��ت و مس��ئله موجب افزایش تبخیر و تعرق منابع آبی می ش��ود. وی ادامه داد: افزایش 
ساختمان س��ازی، توس��عه مزارع کش��اورزی، ساخت و سازهای در بالای دس��ت رودخانه ها از جمله رودخانه های 
طالقان، لتیان، جاجرود و … نیز در حال گس��ترش اس��ت که ش��رایط را وخیم تر می کند. دبیر کمیته ملی س��دهای 
بزرگ ایران درباره ش��رایط منابع آبی تهران گفت: در پهنه بین بومهن، رودهن و ورامین تا هش��تگرد که تحت 
پوش��ش رودخانه های جاجرود، کن و کرج اس��ت، جمعیت ۲۰ میلیون نفری را ش��امل می ش��ود که در حال افزایش 

است و سالانه حداقل ۳۰۰ و حداکثر ۵۰۰ هزار نفر به این جمعیت افزوده می شود.  

غولهاینفتیبهایرانبرمیگردند؟

روزنه امید  برای حضور سرمایه گذاران در صنعت نفت
  ایران نیازمند جذب سرمایه های قابل توجه برای نوسازی صنعت 
نفت و گاز خود است. بر اساس اعلام اوجی وزیر نفت دولت قبل 
ایران برای صنعت نفت خود به ۲۵۰میلیارد دلار سسرمایه گذاری 
و برای نوسازی صنعت گاز به ۱۰۰میلیارد دلار سرمایه نیاز دارد. 
این حجم از سرمایه گذاری تنها در صورت رفع .و کاشه تحریم 
ها و با حضور شرکت های بزرگ نفتی و گازی جهانی امکان پذر 
خواهد بود. مدیر عامل پیشین صادرات گاز کشور با بیان اینکه در 
صورت به ثمر نشستن مذاکرات عمان باید سناریوهای مختلف 
را در نظر بگیریم، گفت: از هم اکنون باید به فکر چیدن تیم های 
مذاکره کننده نفتی هم باش��یم. باید آمادگی داش��ته باش��یم تا در 
کوتاه ترین زمان ممکن قراردادها را نهایی کرده و پروژه ها آغاز 
ش��وند. مهران امیرمعینی در ارزیابی مثبت بودن نتایج مذاکرات 
و تاثیر آن بر س��رمایه گذاری و صادرات نفت و گاز کش��ور اظهار 
داش��ت: طی یک تا دو دهه گذش��ته س��رمایه گذاری مفیدی در 
صنعت نفت و گاز کش��ور صورت نگرفته در حدی که اکنون به 
شرایطی رسیدیم که امکان پاسخگویی به نیاز داخل را هم نداریم 
چه برسد به اینکه به فکر صادرات باشیم. مشکل اصلی اقتصاد و 
نفت سرمایه گذاری است، بنابراین به سرانجام رسیدن مذاکرات 

می تواند مسیرهایی را برای سرمایه گذار خارجی باز کند.
وی ادام��ه داد: در ح��وزه صنع��ت نفت مناب��ع مالی یک بحث، 
مدیری��ت پ��روژه و ورود تکنول��وژی جدی��د بحث دیگر اس��ت 
به س��رانجام رس��یدن مذاکرات باعث می ش��ود ما به تلفیقی از 
عوام��ل تولی��د دس��ت یابیم و بتوانیم تثبی��ت و افزایش تولید و 
س��رمایه گذاری در بخش نفت، گاز و پالایش را داش��ته باشیم. 
مدیر عامل پیش��ین صادرات گاز کش��ور گفت: طی س��ال های 

مختلف همه قشرهای سیاسی ادعاهایی در حوزه توسعه صنعت 
نفت داشته اند اما آنچه واضح است به دلیل تحریم ما مشکلات 
بزرگی در این صنعت تجربه کرده ایم، بنابراین تنها رفع تحریم 
می تواند مشکلات را حل کند. وی بیان داشت: در صورت رفع 
تحری��م یک��ی از مباح��ث مهم در ح��وزه صنعت نفت اینکه چه 
پروژه های جذابی برای س��رمایه گذار داش��ته باش��یم و اینکه با 
چه مدل قراردادهایی پروژه ها را ارائه دهیم اینها ش��رط لازم 
است و شرط کافی نیز اینکه تیم های چابک و متخصص داشته 

باش��یم، اکنون برای اینکه زمان را از دس��ت ندهیم و س��رعت 
ببخشیم باید ملزومات سرمایه گذاری در صنعت نفت را فراهم 
کنیم، لزوما داشتن مدل قراردادی منجر به توسعه نخواهد شد، 
از هم اکن��ون بای��د به فکر چیدن تیم ه��ای مذاکره کننده نفتی 
هم باش��یم. امیرمعینی با بیان اینکه در صورت به ثمر نشس��تن 
مذاک��رات عمان باید س��ناریوهای مختل��ف را در نظر بگیریم، 
خاطرنش��ان کرد: یکی از بحث های مهم مباحث حقوقی اس��ت، 
م��ا بای��د آمادگی داش��ته باش��یم تا در کوتاه تری��ن زمان ممکن 

قراردادها را نهایی کرده و پروژه ها آغاز ش��وند. وی با اش��اره به 
تس��هیل در ش��رایط صادرات نفت و گاز گفت: بحث ورود مجدد 
به بازارهای سنتی و جدید در کوتاه مدت امکان پذیر نیست، باید 
به مرور وارد بازار شویم، خیلی از کشورها علاقه دارند که مبادی 
دریافت انرژی خود را متنوع کنند و وابستگی ها را به کشورهای 
محدود کم کنند، بنابراین حتما نفت و  گاز از ما دریافت خواهند 
کرد و نگرانی وجود ندارد، البته باتوجه به مصرف بالا در داخل 
کشور بخصوص در حوزه بنزین، گازوئیل، گاز و برق؛ فعلا باید 
س��رمایه گذاری جدید معطوف به تامین نیاز داخل باش��د، ضمن 
اینکه اگر پروژه ای استارت بخورد زمان بر است و طول می کشد 
که وارد مدار شود. نتیجه اینکه تا زمانی که پروژه ها به سرانجام 
برس��ند روی ورود به بازارهای جدید تمرکز کنیم. مدیر عامل 
پیشین صادرات گاز کشور در ادامه بازارهای بالقوه کشور اشاره 
و اظهار داشت: اکنون بازار گاز پاکستان یک بازار بالقوه است و 
باتوجه به اینکه مانع اصلی اجرای خط لوله به این کشور تحریم 
بوده در صورت رفع محدودیت ها ما این امکان را خواهیم داشت 
که به این کش��ور صادرات داش��ته باش��یم. با ترکیه و عراق هم 
وارد مذاکرات گستره تری خواهیم شد، روی ال ان جی می توان 
س��رمایه گذاری کرد و بازارهای دورتر در دیگر قاره ها را هدف 
قرار دهیم. بازار ال ان جی به س��رعت در حال توس��عه است ما نیز 
بای��د تمرک��ز اصل��ی را روی این پروژه ها قرار دهیم. به گفته وی؛ 
در حال حاضر بیشترین صادرات نفت کشور به چین است اما به 
هرحال باتوجه به برنامه هایی که کشورها در زمینه متنوع سازی 
مبادی دریافت دنبال می کنند نگرانی وجود ندارد که بازار جدید 

بدست بیاوریم.

  گروه اقتصادی-زهرا س��لیمانی:آیا بس��ته حمایتی جدید وزارت 
راه و شهرس��ازی از مس��تاجران، منتج به نتیجه  مطلوب خواهد 
ش��د یا اینکه مش��کلات فزاینده این قشر همچنان تداوم خواهد 
داشت؟ وزارت راه و شهرسازی روز دو شنبه اعلام کرد که این 
بس��ته سیاستی ش��امل مواردی چون اعطای وام ۲۰۰میلیونی، 
س��اخت ۳۵هزار واحد مس��کونی ویژه مستاجران، برنامه ریزی 
ب��رای مس��کن کارگ��ران ، ایثارگران و س��ایر ارگان ها و نهایتا 
افزایش دس��توری  نرخ اجاره بها به صورت اس��تانی خواهد بود. 
فرازنه صادق  در گفتگو با شبکه خبر درباره تصمیمات شورای 
عالی مس��کن در خصوص درصد افزایش اجاره بها می گوید:» 
در گذشته برای تمام کشور نرخ های ۲۰ یا ۲۵درصدی تعیین و 
برای کل کشور ابلاغ می شد. اما در نشست اخیر شورای عالی 
مسکن این تصمیم گرفته شد این مصوبات افزایش نرخ اجاره 
بها به صورت اس��تانی اتخاذ ش��وند.  را ممکن اس��ت برای برخی 
اس��تان ها ۲۰ تا ۲۵درصد و برای برخی اس��تان ها پایین تر یا 
بالاتر  در نظر گرفته شود. تصمیمات مرتبط در شورای مسکن 
هر استان مطابق نرخ تورم در نظر گرفته شده به تایید استاندار 

رسیده و ابلاغ می شود.«
وزیر راه و شهرسازی درباره رویکردهای نظارتی درباره راه های 
پیگیری افزایش غیر متعارف اجاره بها می گوید:»موجرانی که 
نرخ درصد اجاره بها را رعایت می کنند می توانند وام جعاله برای 
تعمیر مسکن و سایر نیازهای خود بگیرند. در واقع از یک طرف 
عدم رعایت این نرخ ها، تبعات حقوقی و قانونی برای موجران 
خواهد داشت از سوی دیگر رعایت این نرخ ها، پاداش هایی را 

متوجه صاحبخانه ها می کند.«
 او ادامه می دهد:» به وزارت راه و شهرسازی اجازه داده شد که 
ب��ا تکی��ه ب��ر تهاتر منابع داخلی، فروش اراضی و املاک خود و... 
واحدهای مسکونی ساخته شده را خریداری کرده و آنرا به عنوان 
واحد مسکونی اجاره ای عرضه کند. دولت این روند را برای تنظیم 
گری انجام می دهد و اولویت آن هم با زوج هخای جوان فاقد 
مسکن خواهد بود.«  بلافاصله پس از اعلام این بسته حمایتی 
تحلیلگران حوزه مس��کن  به نقد این رویکرد پرداخته  و اعلام 
کردند وزارت راه و شهرسازی دولت چهاردهم نه تنها اقدام مثبتی 
برای حل معضلات مسکن صورت نداده، بلکه بر گره های کور 
مش��کلات این قش��ر افزوده است. تجربیات قبلی نشان داده که 
اقدامات دستوری برای تعیین نرخ اجاره بها، نه تنها هیچ فایده 
ای نداشته، بلکه شفافیت معاملات حوزه مسکن استیجاری را 
نیز از میان می برد. از سوی دیگر اعطای وام ودیعه مسکن اگر 
به دست مستاجران فقیر برسد آنها را به مستاجران فقیر بدهکار 
بدل می کند. این در صورتی اس��ت که این تس��هیلات به دست 

مس��تاجران برس��د. چرا که تجربه سال های قبل ثابت کرده که 
این جهت گیری تسهیلاتی در اختیار سوداگران قرار می گیرد. 
بس��یاری از س��وداگران با قراردادهای جعلی و دریافت کدهای 
رهگیری صوری به این تسهیلات دسترسی پیدا کرده و از آنها در 

راستای معاملات سوداگرانه و سفطه بازی بهره می گیرند.

مسعود فراهانی � 
مس��عود فراهانی که به عنوان نماینده وزارت رفاه  در نشس��ت 
های تخصصی مرتبط با تهیه این بس��ته حمایتی حضور داش��ته  
به تجارت می گوید:» در جلس��ات برگزار ش��ده من با محتوای 
این بسته حمایتی مخالف بودم. دولت فعلی به طور کلی مخالف 
کنترل اجاره  بها اس��ت و در تمام جلس��ات مرتبط با این بس��ته 
حمایتی هم اعلام می شد که از همه صاحبنظران حوزه مسکن 
طرح پرسش شده و همه کارشناسان کشور  با کنترل  نرخ اجاره 
بها مخالف هستند! اما وزارت راه و شهرسازی مطابق قانون اجازه 
ن��دارد، ب��ازار مس��کن اجاره را ب��ه حال خود رها کند.  ما از طریق 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تلاش کردیم که ایده کنترل 
روی اجاره بها را در نشست ها ترویج کنیم.مدیران وزارت راه و 
شهرسازی برای اینکه فرایند قانونی موجود را دور بزنند، فرایند 
تعیین نرخ اجاره بها را اس��تانی کردند. منظور از اس��تانی کردن 
این فرایند چیس��ت؟ منظور این اس��ت که دولت کاری نمی کند 

و تصمیم گیری را به استان ها می سپارد.«
 فراهانی در ادامه می گوید:» تجربه نشان داده، استان ها توانایی 
اجرای یک چنین سیاستی را نداشته، اطلاعات کافی درباره آن 
ندارند و نرخی که می خواهند به عنوان اجاره بها تعیین کنند، فاقد 
پشتوانه سیاستی است. یعنی وزارت راه و شهرسازی نرخی را که 
باید به صورت سراسری تصویب شود را استانی می کند. ایراد این 
رویکرد چیست؟ ایرادش اینجاست که در ایران ۹۳۲ شهر وجود 
دارد. این قانون اما ۳۱ ش��هر ایران را پوش��ش می دهد. اس��تانی 
کردن تعیین نرخ اجاره بها برای ۳۱ ش��هر ایران ، بی معناس��ت. 
امری که دولت می تواند در سطح ملی انجام دهد را استانی کرده 
اند تا اساسا در زیر پوست رخدادها این سیاست انجام نشود. در 

واقع فرایند استانی کردن، فراند دور زدن قانون است.«
او با اشاره به اینکه مساله مهم بعدی مرتبط با پرداخت وام ویعه 
مسکن است، می گوید:» این سیاست بدی است. بدهکار کردن 
مردم برای تامین مس��کن حداقلی، اش��تباه محض است. دولت 
همچنان هم وام ودیعه را ۲۰۰میلیون تومان تعیین کرد. شخصا 
بارها در جلس��ات اعلام کردم این وام ۲س��ال است ۲۰۰میلیون 
تومان است، باید افزایش یابد. اما توجهی به این  مطالبات نشد. 
مدیران زوارت راه و شهرسازی محتوای این بسته رابه صورت 
کامل منتش��ر نکرده اند تا انتقادات بالا نرود. تمام مواردی که 
در بس��ته به عنوان سیاس��ت نوش��ته شده، بی در و پیکر است. به 

این معنا که دولت همه تلاش خود را کرده تا اختیارات را دست 
خود نگه دارد و خودش تعیین کند که چه کاری، کجا باید انجام 
ش��ود. اگر ش��ما بخواهید ۷۰هزار واحد اس��تیجاری بسازید، در 
این بس��ته هیچ جزئیاتی درباره مکانیس��م آن تعیین نشده است. 
در واقع وعده های س��ر خرمن داده ش��ده اس��ت. دولت سیاست 
کوری را اجرا می کند که در آینده هیچ سنجه ای برای ارزیابی 

آن وجود ندارد.«
فراهانی ادامه می دهد:» من به طور کلی این بسته را بسته ای 
برای اقدام نکردن می  دانم تا بسته ای برای حمایت از مستاجران. 
این بسته عقب نشینی دولت از فرایند تامین مسکن است. این 
رویکردی است که دولت چهاردهم به دنبال آن است.  یک هفته 
قب��ل از انتخ��اب خان��م صادق به عنوان وزیر نامه ای  از س��وی 
برخی افراد در حوزه مسکن منتشر شد که خانم صادق هم آنرا 
امضا کرده بودند. در این نامه اعلام شد که نظارت بر قیمت ها 
در بازار مسکن مانند فرو کردن سوزن در تن جامعه خواهد بود. 
همین رویکرد امروز در وزارت راه و شهرسازی در حال اجراست. 
در واقع دوستان در حال تلف کردن زمان هستند تا کسی از آنها 

درباره چرایی عدم اجرای قانون پرسش نکند.«
نماینده وزارت رفاه در نشس��ت بس��ته حمایتی مستاجران یادآور 
می شود:ن موارد دیگری چون پرداخت وام قرض الحسنه برای 
خانواده های کم درآمد هم به یک شوخی شبیه است. اغلب این 
سوداگران هستند که به این تسهیلات دست پیدا می کنند. وزارت 
راه و شهرس��ازی باید به س��وال پاس��خ دهد، چگونه می خواهد  
۵دهک اول درآمدی جامعه که ۹۰درصد آنها فقیرند را از طریق 
ایج��اد بده��ی حمایت کند؟ ای��ن خانواده ها درگیر فقرند به این 
معنا که برای امرار معاش ماهانه مشکل درامدی دارند. چگونه 
می توان به اینها وام داد تا خانه دار شوند؟ این وام ها تبدیل به 
وام هایی می ش��ود که یا اصلا اعطا نمی ش��وند چون گیرندگان 
آنها فقیرند و توان بازپرداخت آنرا ندارند و  یا اینکه پس از مدتی 
منابع به حوزه دیگر تخصیص می یابد. و یا به صورت رانت سر 

از حساب افراد سوداگر و سفته باز در می آورند.
فراهانی در پایان می گوید:»سر جمع این سیاست ها این است که 
اقدامات دولت وضع بازار مسکن را بدتر می کند. روشن است هر 
مورد از این سیاست گذاری ها یک فرصت طلایی است . اگر از 
آن استفاده نشود، ۱سال دیگر ناچار  به درگیر بحران های جدی 
تری خواهیم ش��د. روش��ن نیس��ت بری یک چنین رویکردهای 
اشتباهی چه فشاری به مردم و مستاجران وارد می شود. وقتی 
برخی مدیران به جای حمایت واقعی و نظارت از ایده بازار ازاد و 
رها کردن بازارها دفاع می کنند، فقط خداوند باید از مستاجران 

و اقشار محروم جامعه دفاع کند.«

تجارتدرگفتگوبانمایندهوزارترفاهدرنشستبستهحمایتیمستاجرانبررسیمیکند

وزارت راه در خدمت سفته بازان مسکن!

 آگهی فقدان سند
آقای علیرضا دنیا نورچهری به اس��تناد دو برگ استش��هادیه محلی مصدق ش��ده در دفتر اس��ناد 
رس��می ش��ماره ۳۱ ملارد مدعی اس��ت ششدانگ یک دس��تگاه آپارتمان مسکونی به مساحت 
۸۲/۶۶ مترمربع واقع در طبقه اول تفکیکی به شماره ۱۲۳۵۷ فرعی از ۲ اصلی مفروز و مجزا 
ش��ده از ۱۰۳۲۸ فرع��ی از اصل��ی مزب��ور واقع در بخش م��لارد ذیل دفتر ۶۳۱ و صفحه ۳۵۶ و 
ش��ماره چاپی ۰۲۲۰۹۳ به نام معصومه ثانی ثبت و س��ند صادر گردیده اس��ت و س��پس برابر سند 
قطعی شماره ۱۵۹۱۰ مورخ ۱۳۹۴/۱۰/۶ دفترخانه ۸ ملارد به نام علیرضا دنیا نورچهری منتقل 
گردیده اس��ت و برابر س��ند رهنی ش��ماره ۱۵۹۱۱ مورخ ۱۳۹۴/۱۰/۶ دفترخانه ۸ ملارد به نفع 

بانک مسکن در رهن می باشد  که بر اثر اسباب کشی مفقود گردیده است لذا مراتب به استناد 
ماده ۱۲۰ آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی میشوند تا چنانچه کسی مدعی انجام معامله 
نس��بت به پلاک فوق ویا س��ند مالکیت نزد خود میبا ش��د از تاریخ انتش��ار آگهی ظرف مدت ده 
روز اعتراض خود را کتبا به ضمیمه س��ند معامله به این اداره تس��لیم ورس��ید در یافت نمایند در 
غیر این صورت پس از انقضای مدت مذکور ونرسیدن واخواهی نسبت به صدور سند مالکیت 

المثنی طبق مقررات اقدام خواهد شد. م الف/۲۲۴۰
همایون خزایی سرپرست حوزه ثبت ملک ملارد از طرف حمیدرضا لطفی

------------------------------------- 

آگه��ی موض��وع م��اده ۳ قان��ون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رآی شماره ۱۴۰۳۶۰۳۰۱۰۵۵۰۱۰۰۱۷ هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و س��اختمانهای فاقد س��ند رس��می مس��تقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ملارد 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم زیور صدری مهرآباد فرزند محمدحس��ن بش��ماره 
شناس��نامه ۵۲۸۴ کدملی ۵۰۶۹۱۰۲۳۱۱ صادره ازعجب ش��یر- شش��دانگ یک قطعه زمین با 
بنای احداثی به مساحت ۱۰۷/۵۸ مترمربع واقع در یوسف آباد قوام خریداری از مالک رسمی 
خان��م فرناز)کارنی��س( رحمانیان محرز گردیده اس��ت .ل��ذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 

نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می ش��ود در صورتی که اش��خاص نس��بت به صدور س��ند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین  آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تس��لیم و پس از اخذ رس��ید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تس��لیم اعتراض ، 
دادخواس��ت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی در صورت انقضای مدت مذکور و 

عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م / الف :۲۲۴۱
تاریخ چاپ نوبت اول:۱۴۰۴/۱/۲۶
تاریخ چاپ نوبت دوم:۱۴۰۴/۲/۱۰

همایون خزایی رئیس ثبت اسناد و املاک  


